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ادامه از صفحه اول یادداشت

 انتظار برای پایان پاییز
 تلخ بورسی ها

 خرداد امســال بود که ســید ابراهیم رئیسی،  �
نامزد ســیزدهمین انتخابات ریاســت جمهوری، 
به صورت ســرزده در تالار بورس حضور یافت و 
با فعالان بازار ســرمایه از نزدیک گفت وگو کرد. 
همیــن اتفاق کافی بــود تا ســهام داران امیدوار 
باشــند که در صورت تغییر دولت از روحانی به 

رئیسی نوع نگاه به بازار سرمایه نیز تغییر یابد.
بــا مشخص شــدن نتایــج انتخابــات، بــازار 
ســرمایه واکنش مثبتی به این اتفاق نشان داد و 
شــاهد رشــدی موقتی در بازار بودیم. با انتخاب 
خانــدوزی به عنوان وزیر اقتصــاد به عنوان یکی 
از منتقــدان دولت قبلــی در حمایت از بورس و 
علی صالح آبادی به عنــوان رئیس بانک مرکزی 
به عنوان فــردی از جنس بازار ســرمایه، امیدها 

پررنگ تر شد.
امــا برخــلاف انتظار فعــالان بازار ســرمایه 
گذشــت زمان ثابــت کرد کــه دولت بــا وجود 
وعده هــای داده شــده، در عمل اقــدام حمایتی 
از بورس نداشــت. وزیر اقتصــاد برخلاف دوران 
حضــورش در مجلس دیگر صحبتی درباره بازار 
سرمایه نداشــت و ایده های دوران حضورش در 

مجلس در وزارت اقتصاد دیده نشد.
با افزایش نرخ بهــره و فروش اوراق در بازار، 
سهامداران بیش ازپیش نسبت به رویکرد فعلی 
دولت نسبت به بورس ناامید شدند و در این میان 
روزهای سرخ بازار نیز بر نگرانی های شان اضافه 

کرد.
بازار ســرمایه در ماه های اخیر حواشی زیادی 
داشــته و اتفاقات سیاســی و اقتصادی مختلف 
تأثیر منفــی بر روند این بازار گذاشــته اســت و 
به این ترتیب روزبه روز شاهد افت قیمت سهام و 

از بین رفتن سرمایه سهامداران بودیم.
مؤلفه های اقتصادی مختلفی مانند نرخ دلار 
در ماه های اخیر رشــد کردند؛ ولی بازار ســرمایه 
واکنشــی به این موضوع نداشــت. بــا افزایش 
ابهامــات درباره برجام و بررســی لایحه بودجه 
۱۴۰۱، بازار سرمایه با تردیدهای زیادی همراه شد 
و در پی آن شــاهد افت ارزش معاملات بودیم؛ 
تــا جایی که در طول هفته اخیــر رکورد کمترین 
میــزان ارزش معامــلات در هفت مــاه اخیر نیز 

شکست.
افت ارزش معاملات در بازار سرمایه می تواند 
به این معنی باشــد که فروشــنده زیادی در بازار 
نمانده و خریداران هم بــا توجه به افت قیمتی 
روزانه ســهام، عجلــه ای برای خریــد ندارند و 
ترجیــح می دهنــد با توجــه به ایجــاد رعب و 
وحشت در بازار برای خرید سهام صبور باشند تا 
پس از تثبیت بازار خریدهای خود را تکمیل کنند.
البتــه حواشــی بیشــتر از متن بر رونــد بازار 
ســرمایه تأثیرگذار بوده. همین یک ماه پیش بود 
کــه بحث افزایش نرخ خودرو مطرح شــد؛ ولی 
بلافاصلــه پس از اعلام افزایش نرخ ۱۰ درصدی، 
رئیس جمهــور بــه آن واکنــش نشــان داده و 
مخالفت خود را با افزایش نرخ خودرو ابراز کرد.
پس ازاین اتفاق شاهد افت بیش ازپیش سهام 
بودیم کــه در نهایت منجر بــه تعلیق خودرو و 
خســاپا به عنوان لیدرهای گروه خودرویی شد تا 

شاید بازار اندکی آرام بگیرد.
با تعلیق لیدرهای بازار، قیمت ها همچنان با 
شــیب نزولی پیش رفت تا اینکه پس از یک ماهِ 
پر از ابهام، خودرو و خســاپا با خبر افزایش نرخ 

۱۸ درصدی در مدار مثبت بازگشایی شدند.
برخلاف انتظار برخی از فعالان بازار سرمایه، 
بــا وجود خبر مثبــت افزایش نرخ، شــاهد افت 
قیمتی سهام شــرکت ایران خودرو و سایپا بودیم 
که پیش از تعلیق، رشــد کــرده بودند؛ ولی بازار 
طی یک ماه غیبت این نمادها دچار اصلاح شده 

بود.
همــگام بــا آغاز اصــلاح در ایــن دو نماد و 
لیدر محــور بــودن بازار ســرمایه، فشــار فروش 
در کلیت بازار افزایش یافت و ســایر ســهام نیز 
افت هایی داشــتند تا اینکــه معتبرترین حمایت 
شــاخص هم وزن که از ریزش مرداد ۹۹ تاکنون 
به عنوان ســد حمایتی ظاهر شــده بود، از دست 

رفت تا نگرانی ها در بازار سرمایه افزایش یابد.
از طرفــی دیگــر شــاخص کل نیــز کانــال 
یک میلیــون و ۳۰۰ هــزار واحد را از دســت داد. 
درصورتی که شــاخص کل محدوده یک میلیون و 
۲۷۰ تا ۲۸۰ هزار واحد را نیز از دســت دهد، کار 
ســخت تر خواهد شــد و در حالت خوش بینانه 
می تــوان انتظار درجا زدن بــازار را برای مدت ها 
داشت. هرچند اشتباه، اما بازار سرمایه این روزها 
لیدر محور پیــش می رود و نگاه هــا به خودرو و 
خساپا دوخته  شده اســت. با نزدیک شدن خساپا 
به ۱۴۰ تومان، تقاضــا در این نماد افزایش  یافته 
و با تثبیت ایــن نماد می توان بــه بهبود اوضاع 
بــازار امیدوار بــود. تابلوی معاملاتــی گروه هایی 
مانند پالایشــگاهی و بانکی در یکــی، دو هفته اخیر 
ســیگنال های مثبتی از خود برای صعود نشان داده 
است که با فشار فروش ناشی از اصلاح لیدرهای بازار 
قیمت سهام این گروه ها هم قادر به رشد نبوده است 
و حالا خســاپا می تواند منجی بازار شــود و پاییز تلخ 
بورســی ها هم همراه با اتمام پاییز به پایان برســد و 

روزهای سبز بورس نیز فرابرسد.
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کارشناسان و تحلیلگران در نشست «شرق» از راهکارهای کلان بحران آب می گویند

حکمرانی در شرایط بحران آب
 شــرق: میزان و شــدت کلان بحرانی در ایران با 
نام مســئله آب حالا بر کمتر کسی پوشیده است، 
اما همچنان دربــاره راهکارها اتفاق نظر جامعی 
در بین تحلیلگران و مســئولان دست کم در عمل 
دیده نمی شــود. در شــرایطی که چنیــن بحرانی 
روز به روز خود را به شیوه های مختلف در مناطق 
کشــور نشــان می دهــد، حکمرانی بایــد به چه 
صورت باشــد و اساســا چه راهکاری برای گذر از 
این بحران وجود دارد؟ مســئولان و تصمیم گیران 
تا چــه اندازه کلان مســئله آب را درک کرده اند و 
ایــن درک تا چــه میزان در رفتــار و عملکرد آنها 
انعکاس یافته اســت؟ اینها و ده ها پرسش دیگر 
بخشــی از موارد مهم نشســت تازه «شــرق» در 
شــبکه اجتماعی کلاب هاوس اســت کــه این بار 
با حضور کارشناســان و تحلیلگران برگزار شــد. 
«انوش نوری اســفندیاری» دبیر اندیشــکده تدبیر 
آب ایران، «بنفشــه زهرایی» دانشــیار دانشــگاه 
تهران و کارشناس حوزه آب، «حمیدرضا صفوی» 
مدرس دانشگاه و پژوهشگر در حوز ه های مدیریت 
یکپارچه و تلفیقی منابــع آب، «صادق زیباکلام» 
اســتاد علوم سیاســی دانشــگاه تهران و «احمد 
میدری» پژوهشــگر و اقتصاددان در این نشســت 
بــه ارائه نظرات خود پرداختنــد و راهکارهایی را 
مطرح کردند. در پایان این نشســت هم مخاطبان 
این نشســت مجازی پرسش هایی را مطرح کردند 
که در ادامه گزارشی از این نشست ارائه می شود.
در ابتدای این نشست، «بنفشه زهرایی»، دانشیار 
دانشگاه تهران و کارشناس حوزه آب که تجربه های 
کاری متفاوتی مانند مشــاور منابع آب سازمان غذا و 
کشاورزی ملل متحدد را در کارنامه دارد، درباره این 
موضــوع گفت: در خیلی از مناطــق از دهه ۴۰ و در 
بخشی از مناطق خشک مانند دشت کرمان این روند 
شروع شد و از آب های زیرزمینی استفاده می شد، اما 
بخش اساســی مســئله به گمانم از دهه ۶۰ شروع 

شده است.
 انوش نوری اســفندیاری، دبیر اندیشکده تدبیر 
آب ایــران نیــز در ایــن نشســت در گام اول و در 
تشریح شــرایط کنونی می گوید: «من هم معتقدم 
بحــران آب یــک بحــران مزمن اســت و به قول 
فرنگی هــا بحران خزنده آب اســت. ما با جریانی 
روبه رو هســتیم که از دهه ۴۰ شــروع شده و در 
دهه ۷۰ به اوج رســیده اســت. دو مسئله در این 
شــرایط تأثیرگذار بوده  است؛ یکی برداشت بیش 
از حد یا همان اضافه برداشت که نسبت برداشت 
بــه منابع تجدیدپذیر اســت که ما از ســال ۵۰ از 
مــرز ۴۰درصد و از ســال ۱۳۷۵ از مرز ۶۰ درصد 
گذشــتیم و الان هم بیش از ۸۰ درصد برداشــت 
داریم. این موضوع ســبب شــد در برنامه ششم 
توســعه برای کاهش برداشت هدف گذاری کنیم 
و بایــد ۳۰ درصد از برداشــت کــم می کردیم و 
تصور می شد که بعد از موفقیت در برنامه ششم، 
گام های بعــدی اجرا شــود. مورد دوم تقســیم 
نادرســت و تخصیص های غیرارادی یا نادرســت 
آب اســت که حقوق آب در آن بــه خوبی لحاظ 
نشــده است. این دو مســئله مخاطرات در آب را 
بــالا برد که از دهه ۹۰ این مســئله بیش از پیش 
خود را نشان داد و به شکل یک بحران ظاهر شد.
 «حمیدرضــا صفوی»، کارشــناس دیگری بود 
که دراین باره گفت: «همچنان که دیگر دوســتان 
اشــاره کردند، به نظر می رسد ما به لحاظ قانونی 
از دهــه ۴۰ وارد بحث هــای جنجالــی و قانونی 
آب شــدیم که با ملی شدن آب در تیر ۴۷ و اینکه 
مدیریــت آب از مردم و میراب ها به دولت واگذار 
شد، این مناقشات آغاز شد، اما عملا از اواخر دهه 
۶۰ ایــن بحــث وارد حالت دیگری شــد؛ دوره ای 
که به ســمت خودکفایی محصولات کشــاورزی 
و هم زمان به ســمت صنعتی شدن غیراستاندارد 
رفتیــم و باعث شــد منابع آب بــه چنین حالتی 
برســد. اوج این مســئله در اواخــر دهه ۸۰ خود 
را جدی تر نشــان داد؛ یعنــی زمانی که هم منابع 
کاهش پیدا کرد و هم بارش ها کم شد و در چنین 
شــرایطی بحران و مســئله آب به طــور جدی تر 
خود را نشــان داد». در ادامه این نشســت نوبت 
به «صــادق زیباکلام»، چهره شناخته شــده علوم 
سیاسی ایران رسید که در تشــریح شرایط کنونی 
گفت: «من پیش تر به دوســتان اعــلام کردم که 
آب شناس نیستم، ولی نخواستم تقاضای دوستان 
را نادیــده بگیرم و برای همیــن در این برنامه در 
خدمت دوســتان هســتم تا از جهات دیگر به این 
موضوع نــگاه کنم. هنگامی که کتاب «ما چگونه 
ما شــدیم؟» را می نوشتیم، سراغ این موضوع هم 
رفتیم که سیاســت های آب در ایــران چه بوده و 
چه روندی را طی کرده  است که به آن می پردازم.
 پیش  از ورود به این بحث بگویم سیســتم های 
مشــابه ما درگیر مســائل روز و زمان حال هستند 
که در کشــور ما هم همین اســت و بنابراین نگاه 
عمیق تر بــه آینده مثلا برای دو، ســه دهه آینده 
وجــود ندارد. البتــه برنامه ریزی هــای بلندمدت 
هســت، اما چندان بــه مرحله عمل نمی رســد. 
علاوه  بر این، اگر شما ســخنان مسئولان کشور را 
هم ببینید، بیشــتر در راســتای همین ایدئولوژی 
و موارد اینچنینی اســت و دســت کم من خاطرم 
نیست که مثلا مسئولان ارشــد درباره آب، خاک، 

جنگل و ... سخن بگویند.
 دوستان درباره مســئله و بحران آب صحبت 
کردنــد؛ ولــی واقعیت این اســت کــه حتی اگر 

مسئله به این صورت هم نباشــد، ما باید بدانیم 
که فــلات قــاره ایران همیشــه کم بــارش بوده 
و میانگیــن بارش پایین اســت کــه البته بخش 
وســیعی از این میانگین مربــوط به نقاط خاصی 
اســت و می دانیم در بعضی مناطق میزان بارش 
ســالانه کمتر از ۱۰ ســانتی متر اســت. پس ما از 
اســاس و به لحــاظ تاریخی کشــور کم بارش و 
کم آب بودیم و با توجه به همین مســئله انتظار 
می رفت که مسئولان امروزی نگاه عمیقی به این 
موضوع می داشــتند؛ اما اصلا و ابدا این مســئله 
جزء اولویت های اصلــی نبود که در مراحل آخر 
بوده است»؛ اما این وضعیت کم بارشی و شرایط 
کنونی تا چه اندازه از ســوی حاکمیت دیده شده 
و جدی اســت؟ زهرایی در پاسخ به این پرسش 
هم گفت: «اگر چندین سال پیش این پرسش را از 
من مطرح می کردید، حتما می گفتم خیر، و نظام 
تصمیم گیر متوجه وخامت موضوع آب نیســت؛ 
ولی از اســفند ۹۶ که افتخار همکاری با کارگروه 
کم آبی را پیدا کردم و با دوســتان و دستگاه های 
ذی ربط در ارتباط بودم، به این جمع بندی رسیدم 
که بســیاری از مدیران میانی دولت و استانداران 
و مســئولان میزان وخامت وضعیت آب کشور را 
تا حد زیادی درک کرده اند که شــاید بخشی از آن 
از آثار فعالیت همین کارگروه باشد؛ چون ۱۰ سال 
پیش مطلقا چنین نگاهی وجود نداشــته است. 
البته در کنار ایــن هم افزایی که الان وجود دارد، 
من با آقــای دکتر زیباکلام هم عقیده هســتم که 
حفاظــت از منابع آب دغدغه اصلی مســئولان   
نبوده است و همیشــه انگار اولویت های دیگری 
برای این مســئولان وجود داشــته که در حالت 
کلی محیط زیســت در این فهرست نبوده است. 
البته اگر تجربه دیگر کشــورها را هم نگاه کنیم، 
می بینیم که این مسیر توسعه نادرست را بسیاری 
از کشورها رفتند و در نهایت بعدتر متوجه شدند 
که چه اندازه این روند می تواند آب یک کشــور را 
به نابودی بکشاند. تفاوت ما با این کشورها البته 
در کم بارشی و کمبود آب کشور است که فرصت 
اشــتباه را از ما می گیرد»؛ اما انعکاس این بحران 
تا چه اندازه در ســخنان و برنامه های کشور دیده 
می شود؟ اسفندیاری هم در پاسخ به این پرسش 
و در تشــریح موضوع گفت: «بــه نظر من بحران 
آب چنــد لایــه دارد و آن لایه ای کــه الان مورد 
توجه اســت خطرات کم آبی است و تا زمانی که 
این شــرایط منجر به یک ســری خطرات سیاسی 
و اجتماعــی نشــود، چنــدان مورد توجــه قرار 
نمی گیرد. الان آب به عنــوان یک منبع مهم تنها 
مختص به حوزه آب نیســت و یک کلان مســئله 
اســت. پاســخ به این پرســش در حوزه کاهش 
برداشت، مثبت است و نشانه های آن تجهیز این 
حوزه برای کنترل برداشت از منابع آب زیرزمینی 
و کاهش میزان مصرف آب سطحی است که در 
سخنان وزرای نیرو هم این را می بینیم؛ اما درباره 
موضــوع فرابخش ما این موضــوع را نمی بینیم 
و همچنان دیده می شــود که تلاش می کنند آب 
بیشــتری را به کشــور بیاورند و مصرف کنند. یک 
بخش دیگر این موضوع دســت اندازی به حقوق 
مردم اســت که حتی همــکاران در وزارت نیرو 
متوجه نیســتند که به چه شکلی در حال تضییع 
حقوق مردم هســتند. چه در تصمیم برای منابع 
آب و چه در تصمیم برای تعادل بخشی، ما شاهد 
تضییــع حقوق بخش هــا و گروه هایی از جامعه 
هســتیم. مثلا وقتــی چاه های غیرمجــاز احداث 
می شود، حقوق بخشی از مردم تضعیف می شود 
که الان این شــکل موارد زیاد اســت و این حس 
عدم رضایت و نبود عدالت الان تا اندازه ای ایجاد 
شده و ممکن اســت عمیق تر شود». صفوی هم 
درباره همین موضوع گفت: «اگر ما فقط متمرکز 
به مسائل محیط  زیست یا اقتصادی نشویم و این 
چندوجهی را با هم ببینیــم و مثلا بگوییم اگر ما 
نتوانستیم اشتغال ایجاد کنیم یا اقتصاد را بهبود 
ببخشــیم، در نتیجه روی به منابع کشور آوردیم 
که از این طریق جبران شرایط نامساعد اقتصادی 
را داشــته باشــیم؛ از جمله آب، خــاک و هوا. ما 
اگــر وضعیت مان به لحــاظ قانــون و به لحاظ 
اجرا همســو و هم گــرا بود، قطعا امــروز به این 
مرحله نمی رســیدیم. در خــود بدنه دولت ها به 
حدی اختلاف  نظــر و اختلاف رویکرد و عملکرد 
وجود دارد که هر کدام مســیر خــود را می رود و 
این مســیرها گاهــی با هم در تناقض اســت. ما 
زیاد می بینیم کــه وزارتخانه های مختلف در یک 
دولت با هم تعارض منافــع و تعارض عملکرد 
دارند که به سمت ســهم خواهی بیشتر می روند 
و این نشــان می دهــد که ما با ایــن تضاد منافع 
در اولین قدم غیرشــفاف برخورد می کنیم و آمار 
نادرســت ارائه می شــود. الان هیچ شرکت آب 
و فاضلابی در هیچ جای کشــور ســودده نیست 
و در نتیجه ســراغ فروش انشــعاب به صنعت، 

آن هم بــه صورت غیرشــفاف می رونــد که این 
تنها یک مثال از این روند اســت که به خوبی این 
شرایط و مسائل را نشــان می دهد. این تازه روند 
وزارتخانه های مختلف در یک دولت اســت؛ اما 
این شــرایط حالا به شــیوه ای دیگــر در قوه های 
دیگر هم وجود دارد، چه در دســتگاه قضا و چه 
در قوه قانون گــذار. به گمانم نهادهای حاکمیتی 
نه تنها نــگاه واحد ندارند بلکه حتی در درون هر 
نهاد و قوه هم سازهای مختلفی نواخته می شود 
که نتیجه آن چنین شــرایطی است. الان نماینده 
مجلس به ســمت نطق های آتشین می رود؛ اما 
ســراغ تنظیــم قوانین دقیق و درســت نمی رود، 
در دولــت و وزارتخانه  هــا هم همچنــان قانون 
و روندهای پیشــین انجام می گیرد و در دســتگاه 
قضا هم شــیوه برخورد به همین صورت اســت. 
در جمع بنــدی اینکــه الان بســیاری از نهادها و 
مســئولان متوجه عمق بحران هستند؛ اما چون 
نگاه واحد وجود ندارد و برنامه جامعی طراحی 
نشده، همچنان نتیجه لازم به بار ننشسته است».
 اما الان وضعیــت آب در ایران به این صورت 
و در چین شــرایط بحرانی اســت و چه راهکاری 
وجود دارد؟ این شــاید پرســش بسیاری از مردم 
و در حالت کلی افکار عمومی باشــد که زهرایی 
هــم در این بــاره گفــت: «مــن فکــر می کنم که 
در این بــاره بین متخصصان حــوزه آب اتفاق نظر 
اســت و آن اینکــه ایــران ظرفیــت این حــد از 
کشــاورزی را نــدارد؛ تکنولــوژی در ایــن زمینه 
خیلی کمک کننده نیســت و کمکی به منابع آب 
نمی کند و بــرای اینکه این تکنولوژی ها به کنترل 
دیگری  کنــد، خصوصیت هــای  کمــک  مصرف 
هــم می خواهد کــه در کشــور فراهم نیســت. 
خلاصه بحــث اینکه اگر بخواهیــم کاری بکنیم 
باید ســطح زیرکشــت کاهش پیدا و اجازه تغییر 
کاربــری اراضی داده شــود کــه الان غیرقانونی 
است. جنبه دیگر هم قیمت گذاری است که باید 
اصــلاح شــود، علاوه براین حقــوق آب و قوانین 
هم باید به شــکل کلی تغییر کند». در پاســخ به 
همین پرســش اســفندیاری هــم توضیحاتی را 
مطرح می کنــد و می گوید: «این موضوع حقوقی 
و ســاختار و سیاست ها که ســه رکن حکمرانی 
اســت، همیشــه مطرح بوده و حتی مسئله ساز 
هم شــده  اســت؛ در اواخر دوره آقای اردکانیان 
پیش نویــس تصحیح قانــون تنظیم شــد اما به 
گمانم نیاز اســت که خود ساختار قدرت آن هم 
براثر مطالبات اجتماعی و خواســته های جامعه 
به ســمت اصلاح برود. برای ایــن تغییرات باید 
هم در سیاســت های کلی، هم قوانین و ساختار 
تغییر ایجاد شــود». در ادامه این نشســت نوبت 
به سخنان «احمد میدری» کارشناس و پژوهشگر 
حوزه اجتماعی رســید که در به بررسی ابعاد این 
ماجرا پرداخت: «تراژدی منابع مشــترک موضوع 
مهمی است که اقتصاددان  شاخصی هم در این 
زمینه کار کرده و به گمانم برای بررســی موضوع 
آب در ایران باید سراغ این نظریه و این بحث هم 
برویم. اقدامــات جمعی و همکاری های مردمی 
در طور تاریخ اصلاح گر دولت ها و بوروکراسی ها 
بوده و در اینجا و در روال بحث هم این موضوع 
به شکلی مطرح شده  است. یک بحث این است 
که چینش مســائل باید به چه شــکل باشــد که 
همان حکمرانی اســت؛ آن چیزی کــه ما در این 
شــرایط بحرانی نیــاز داریم غیــر از عقلانیت در 
دولت نیــاز به همان مطالبات اجتماعی اســت. 
ما فوق العــاده به کنش های اجتماعی نیاز داریم 
و ایــن می تواند کمکی مؤثری به شــرایط کنونی 
کشــور باشــد. تقویت همین جمع ها که از سوی 
روزنامه «شــرق» دنبال می شــود می تواند کمک 
بــه تولید محتــوای دقیق و درســت و همچنین 
مطالبه گری باشــد که باید در این زمینه از رسانه 
و کارشناســان حاضر تشــکر کرد». در ادامه این 

نشســت اما نوبت به توضیحات و پرســش های 
مخاطبان رســید که در این باره یکــی از حاضران 
گفت: «مسائل ما عمق زیادی پیدا کرده است. در 
برخــی مناطق دیگر فرصتی نداریم. ســپس باید 
دید اقدامات ما بلندمدت اســت و به نســل های 
آینده هــم فکر می کنیم یا نه. نباید اقدامات خود 
را کوتاه مــدت برنامه ریــزی کنیم. بحث بســیار 
مهم اینجا این اســت که نظامی که بر سوبســید 
نهاده شــده  مهم است که به دســت چه کسی 
می رســد؟ به دست قشــر ضعیف می رسد یا به 
قشــر خاصی پرداخت می شــود. متأسفانه ما در 
مسئله آب نهاده ها، ســوخت و ... سوبسید را به 
اقشار نادرســت می رسانیم. پس اقدامات ما باید 
در مورد هر مســئله ای باشــد که به آب مربوط 
اســت و سیاســت گذاری ما نباید منحصر به آب 
باشد بلکه همه مسائلی که منتهی به آب است. 
ما با سوبســید باعث می شــویم کشــاورز کالای 
خود را ارزان بفروشــد و واســطه آن را به بهای 
گــزاف صادر می کنند. پس ما سوبســید را داریم 
به واســطه ها می دهیم و در زمینه حکمرانی آب 
ما موفق نیســتیم و باید مسئله آب را در کلیتش 
ببینیــم». در ادامه هم آقــای خلقی از حاضران 
در این نشســت می گوید: «من سؤالی ندارم چون 
خودم ۳۲ سال است توی این کارم و نقطه نظرات 
خــودم را می گویم. ناکارآمدی ما در آب ســابقه 
۵۰، ۶۰ ســاله دارد. پیش زمینه هــای اجتماعــی 
ایــران هیچ وقت نگذاشــته حکمرانی خوب آب 
شکل بگیرد. نهایتا کار به جایی رسیده که وزارت 
نیرو با همه گشــت و نظــارت از عهده چاه های 
غیرمجــاز بر نمی آیــد. یك نمونــه از ناکارآمدی 
وزارت نیرو و وزارت کشاورزی تداخل دارند و کار 
به جایی رسیده که دشت های ما امکان احیایشان 
وجود نــدارد. اگر وزارت نیرو شــعار می دهد که 
در یك پروسه ۲۰ ســاله می تواند مدیریت بحران 
کند. به هیچ عنوان درســت نیست. شما از ذخایر 
رســیده اید  غیرتجدیدپذیر  بــه ذخایر  تجدیدپذیر 
چگونه وزارت نیرو می تواند ادعای تعادل بخشی 
کند؟ در ربع اول ســال جاری توانســتیم فقط به 
۵ درصد برنامه های ازپیش تعیین شــده برسیم. 
اگر آب نباشد امنیت غذایی هم نداریم. این همه 
چــاه پروانه دادید کــه نمی توانید کنتــرل کنید. 
اســتان خراســان چگونه می تواند دشت هایش 
را احیا کند؟ من ســاعت ها می توانم حرف بزنم 
اما فقط می گویم و می پرســم که مســئله آب را 
می خواهید حل بکنید یا نــه؟ من می گویم برای 
این معضل که امنیتی اســت، این مشــکل با این 
شیوه حل نخواهد شد. چرا به نقطه نظرات امثال 
من گــوش نمی دهند؟ در زمینه هیدروپلتیك هم 
من تجربه های بســیار فراوانــی دارم که خواهم 
گفت. سپاسگزارم و می آموزم». در دقایق پایانی 
این نشست هم یکی دیگر از مخاطبان این شست 
مجازی؛ آقای هادی، گفت: «من می خواســتم به 
شــکل یك خواهش یا یك سؤال، هرچه دوستان 
برداشــت کنند حرفی بزنم. مــن فارغ التحصیل 
شریف هستم و سال ها در زمینه آب کار کرده ام و 
یك گروه واتساپی هم درست کرده ام و همه جور 
در این زمینه کار کرده ایم. چگونه باید این مشکل 
را حــل کرد؟ مــا همه را مکتــوب کرده ایم و ۱۰ 
صفحه با جزئیات به همه چیز پرداخته ایم. شما 
خبرنگارید. به داد ما کارشــناس ها برسید. همه 
کار هــم داوطلبانــه بــوده. ما بهترین دانشــگاه 
درس خوانده ایم. چرا از این پتانســیل اســتفاده 
نمی شــود؟ مــا می بینیم کــه بودجــه نداریم. 
مســئله فرونشســت در ســطح امنیت ملی هم 
مطرح شده چون بحران فوق العاده جدی است. 
زیرســاخت های ما همه شــکاف دارند و گزارش 
شــده و خیلی عجیب وغریب اســت. مــا واقعا 
کارمــان را بلدیم اما هزینــه و برنامه می خواهد 
که نیست و رسانه ها باید واسطه این کار شوند».

امیر توپچى پور . کارشناس بازار سرمایه مالى

 فلفل دلمه هم تأیید صلاحیت نشد!
- ششــم و مهم تــر از همــه همگام نبــودن بــا 
زنجیــره بین المللی اعتباربخشــی و تأیید  صلاحیت 

آزمایشگاه ها و مراکز گواهی کننده.
استانداردســازی، ارزیابی انطباق، اندازه شناســی 
و تأیید  صلاحیت، ســتون های چهارگانه اســتاندارد 
هســتند که در مجموع ســازمان ملی اســتاندارد را 
تشکیل می دهند؛ ســازمانی بسیار مهم و تخصصی 
که با جان و مال و ســلامت مردم ســروکار دارد، اما 
دولت ها کمتر به نقش و عملکرد آن توجه داشته اند 
و به همین دلیل در این سا ل ها دوران بحران مدیریت 
را پشت سر می گذارد و در حالت اغما به سر می برد. 
مرکز ملی اعتباربخشــی و تأیید صلاحیت، ستونی از 
ارکان این ســازمان است که در مجموع با حدود ۲۵ 
نیرو باید تمام آزمایشــگاه ها و مرکز گواهی کننده در 
سراسر کشــور را ارزیابی و به زنجیره آزمایشگاه های 
بین المللی استاندارد پیوند دهد تا نتایج آزمایش های 
انجام شده در آزمایشگاه های ایران در آزمایشگاه های 
اســتاندارد در کل جهــان قابل قبول باشــد و هیچ 
کالای اســتاندارد و با کیفیتی پشــت مرزهــا نماند یا 
برگشــت نخورد. حالا مقایســه کنید مرکز ملی تأیید  
صلاحیت ایران (NACI) را بــا مرکز تأییدصلاحیت 
ترکیــه (TURKAK) با بیش از هزار ارزیاب و نیروی 
کارآزمــوده کــه وظیفه ارزیابــی، نظــارت و کنترل 
آزمایشگاه های استاندارد در سراسر ترکیه را عهده دار 
اســت. به همین دلیل کالاها و خدمات ترکیه هر روز 
بیشــتر از دیروز بدون چالش به بازارهای جهانی راه 
پیدا می کنند. از قدیم گفته اند: «همه  چیزمان باید به 
همه چیزمان بیاید»؛ ســازمان ملی استاندارد و مرکز 
ملی تأییــد  صلاحیت مان هم باید مثــل دیگر مراکز 
علمی، تخصصی و کاربردی فشــل و ناکارآمد باشد. 
ســال ۹۷ به عنوان نماینده سازمان ملی استاندارد و 
عضوی از کمیســیون مشترک اقتصادی ایران و قطر، 
به دوحه سفر کردم. با مشاهده میوه ها و سبزیجاتی 
که از کشــورهای دوردســت و نه از ایران، وارد قطر 
می شــد، تعجب کردم. از نماینده سازمان استاندارد 
قطر دلیل را سؤال کردم؛ در پاسخ گفت: به دو دلیل، 
اول آنکــه نخســتین محموله هــای تولید کنندگان و 
صادرکنندگان ایرانی اســتاندارد و با کیفیت است، اما 
در محموله های بعــدی کیفیت کاهش پیدا می کند 
و معمــولا کیفیت کالاها و خدمــات ایرانی در طول 
زمان افت می کنــد. دوم آنکــه وارد کنندگان قطری 
زمان ایســتادن در صف روادید و مســیر پر پیچ و خم 
اداری واردات کالا از ایــران را ندارنــد. به عبارتی ما 
به دلیل ضعف ساختار و بافتار فرهنگی - اجتماعی 
جامعه مان، نه تنهــا بازارهای جهانی بلکه بازارهای 
منطقــه ای و بازارهای همســایگان را هم از دســت 
داده ایم. شــاید تعجب کنید اگر این خسران و چالش 
اقتصــادی را به مســائل فرهنگــی - اجتماعی ربط 
دهم. بله درست است، ربط دارد. هرچند فلفل دلمه 
و کیــوی ایران به دلیل رعایت نشــدن میــزان مجاز 
ســموم دفع آفات نباتــی در تولید ایــن محصولات 
برگشــت خورده اند، اما در مجموع مهم ترین دلایل 
ناموفق بــودن ایران در صــادرات کالاهای غیرنفتی، 
تفکــر و رفتار فرهنگــی - اجتماعــی غیرحرفه ای و 

نامتعارف ماست.
- کاهــش تدریجــی کیفیت کالاهــا و خدمات، 
و  ملــی  اســتانداردهای  دقیــق  رعایت نکــردن 
بین المللی و اســتفاده غیرمجاز از مــواد نگهدارنده 
و ســموم در محصولات غذایی و کشــاورزی ناشی 
توجه نکردن  اهمــال کاری،  تفکــر ســر هم بندی،  از 
به جزئیــات، بی حوصلگی و تعجیل، بی ســلیقگی، 

مسئولیت ناپذیری و نظارت ضعیف است.
- بوروکراســی اداری و فراینــد طولانــی اخــذ 
مجوزها، ناشــی از تمایل بــه رانت، سوءاســتفاده، 

بی نظمی و قانون گریزی است.
باید بدانیم و باور کنیم که دنیا ســاکن نیســت و 
پیش می رود و منتظر نظرات و باورهای خودپندارانه 
ما و پافشــاری بــر ضعف های بافتاری و ســاختاری 
فرهنــگ ما نمی ماند. دنیا، دنیــای دانش و معرفت 
اســت. دانش و معرفت فقط با تحصیل و دانشگاه 
حاصل نمی شــود، بلکــه نیاز به صعــود به مراتب 
جدیدی از دانســتن، فهمیــدن، درک کردن و اصلاح 
فرهنگ، ســبک زندگــی، نظام رفتــاری و انطباق آن 
بــا فضایل مورد قبــول همه ابنای بشــر دارد. نظام 
فرهنگــی- اجتماعی ما نیازمنــد بازنگری و اصلاح 
اساسی است و برای رهایی از چالش های فرسایشی 
دهه هــای اخیــر، چاره ای جــز بازنگــری و اصلاح 
فرهنگ  اجتماعی با روش های ترویجی، ایجابی و در 

صورت لزوم سلبی ندارد.
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